
SÕNUMIK
August – lõikuskuu, leivakuu, pärtlikuu, mädakuu... Juuru valla infoleht

On maantee ja maanteel käänak
ja käänaku kõrval küla

see ongi minu kodu
ja tähed ta kohal ülal
see ongi minu kodu ja
tume mets seal taamal

see ongi minu kodu
muid märke ei oska ma

anda
muid märke ei olegi

temal
siin on mu saatus ja

sugu
mu aja ja elu lugu.

 Nii kõlasid Ando Runneli luuleread Age Tekku esituses
kihelkonnapäevade  avamisel  Mahtra  mälestussamba
jalamil.

Marko  Tiituse  kõne  kihelkonna-
päevade  avamisel (lühendatult)
  Mahtra  küla  ja  Juuru  kihelkonna   praegused  ja
endised  elanikud,  lugupeetud  külalised,  head  sõbrad.
Mul  on  rõõm ja  hea  meel   öelda  teile  kõigile  „tere
tulemast“  Juuru IV kihelkonnapäevadele.   Toimkond
on  oma töö teinud ja  kutsub teid  ettevalmistatust osa
võtma ja kaasa lööma. Tahtmata meid ise kiita, tahaks
öelda,  et kihelkonnapäevad lähevad aasta-aastast  aina
paremaks.
  Siin  ausamba  juures,  Mahtra  ajaloolises  paigas,
hetkel,  mis  on  ühteaegu  seltskondlik  ja  ka  pisut
pühalik, tahaksin kasutada avakõneleja õigust ja öelda
kolme asja. Esiteks. Kui tänavuste kihelkonnapäevade
või  saja  või  tuhande  keskmes on üheltpoolt  Mahtra
sõda ja teiseltpoolt  Euroopa Liit  (  tänase konverentsi
teema),  siis  on  see  otsekui  sillaks  või  käeulatuseks
mineviku  ja  tuleviku  vahel.  Me  tahaksime,  et
kihelkonnapäevad  oleksid  niisuguseks  käeulatuseks
või veelgi enam – isegi käepigistuseks, mitte ainult üle
kihelkonna  erinevate  külade  või  kihelkondade,
rahvaste ja riikide, vaid ka üle aja. Oleme arutanud, et 

kui meie programm on nõnda esinduslik,  kas on tarvis
nii  palju  suurejoonelisi  ettevõtmisi,  kontserte,
konverentse Eesti tipptasemel esinejaid nii sõnas kui 
ka muusikas  -  kas seda kõike ei  ole  liiga  palju  ühe
väikese  küla  või  kihelkonna  jaoks?  Siis  olgu
kihelkonna päevad  võimaluseks, kas või kord aastas,
mõelda  oma  kodus,  kui  millestki  väga  suurest  ja
olulisest. Ja olgu see võimaluseks  unistada ja mõelda,
mis võiks olla
kümne aasta pärast,
sest  mulle  endale
on  tundunud,  et
see,  millest  meie
elus võib olla kõige
enam  puudu  jääv,
on  see,   et  me  ei
oska  unistada.  Me
ei oska sageli tahta
enam,  mis  parasja-
gu  käes  on.  Ma
tsiteeriksin  siin
Viljandi  kunagist
kirikuõpetajat  Jaan
Latikut, kes aastal 1943 on kirjutanud nõnda: „Tugev
on see rahvas, kes teab, mis ta tahab ja mille poole ta
püüab. Orjaverelistel ei ole igatsust, unelmaid, palveid
ega  soove.  Neile  jätkub  sellest,  kui  kõhus  on
küllaldaselt toitu ja kui vett leidub janu kustutamiseks.
Nende  hing  ei  karju  paremate  söödamaade  ja  elava
veeallikate  järele.“  Meie  põhjamaine  hing  on  alati
olnud  vastuvõtlik  paljude  asjade  suhtes,  mida  ei  saa
suhu pista ja ära süüa. Oleme nõudnud haridust ja seda
otsinud  nagu  kulda,  eriti  oma  lastele  kingiks  kaasa
ellu,  oleme  laulusse  laulnud  oma  kaebeid  ja  rõõme
ning  oleme  mõistnud  ja  hinnanud  suure  kirjaniku
Schilleri sõnu: „Inimene on vaba ka siis,  kui ta oleks
ahelates  sündinud.“  Osakem ja  julgegem unistada  ja
teiseks, kui me läheme tulevikku, siis võtkem kuulda
muistsete  rahvaste  tarkust,  kes  ütlesid  vanas  Iisraelis
või Egiptuses, et tulevikku tuleb minna, selg ees. Nii
nagu paadimees jõel, kes hoiab aeru pihus  ja sõuab.
Me  nagunii  ei  tea  täpselt,  mis  on  tulemas,  aga  me
võime  olla  silmitsi  mineviku,  oma  esivanemate
tarkuse,  kogemuse  ja  ka  nende  eksimuste  suunas  ja
püüda  sellest  õppida.  Ainult  nii  on  võimalik  minna
edasi arukalt. 
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Ilma  tugeva  külata  ei  ole  tugevat
omavalitsust  ega  ilma  tugeva
omavalitsuseta tugevat riiki.

Just siin paigas tehti 145
aastat  tagasi  eesti  rahva
ajalugu,  lausus  tervitus-
kõnes  Juuru  valla  voli-
kogu  esimees  Rain
Tulp.
Mahtra  sõda  on  killuke
Eestimaa  ajaloost,  kuid
määrav osa koduvalla  ja
kihelkonna  ajaloos.  Ki-
helkonnapäevad  aitavad,
et me ei unustaks   seda,

mis  toimus  kauges  minevikus,  kes  me  olime,  kes
oleme praegu ja kuhu me tahame jõuda.

Võitlus käis maa ja mulla eest vere
hinnaga

   Kaiu vallavolikogu
esimees Lembit Arro
  Kaiu  mehed  olid
ühed  aktiivsemad
Mahtra  sõjast  osa-
võtjad:  kolm  meest
langesid  selles  sõjas,
paljud  said  karistu-
seks  sadu   vitsahoo-
pe,  neid  saadeti  asu-
misele... 
  Eesti  maa  ja  eesti
meel  on  säilinud,
kuigi  on  tulnud  üle
elada  raskeid  aegu.
Eestimaa  on  jälle
vaba ja me tahame, et

see vabadus  kestaks  ja  säiliks,   et  me kõik oleksime
kogu hingega  tema mulla juures.

Heisati lipud
  Kihelkonnapäevade  avamisel  heiskas  Eesti
riigihümni  helide  saatel   külalipu  Mahtra  põliselanik
Ilmar Volrat,  riigilipu endine külavanem Terje Luik.

Kihelkonna piirid on sassi aetud

  Kehtna vallavalitsuse esindaja Heiki Past
  Kehtna valla 48 külast  kuulub 3  Juuru kihelkonna
alla.  Eelmised  kihelkonnapäevad  toimusid  Inglistel.
Teiselpoole   Keavamäid  ja  Keava  raba  jääb  veel
suurem osa  Kehtna vallast  ja  teda  jätkub  nii  Rapla-,
Vändra-  ja  Türi  kihelkonna  alla.  Nii  juba  on  see
Eestimaa  piiride küsimus aegade jooksul olnud.
  Mul  oli  eelmisel  aastal  võimalus  olla    kihelkon-
napäevade korraldustoimkonnas ning vallaametnikuna
tunnen  siirast  kadedust,  et   Juurus   on  nii  tugev  ja
pidevalt tegutsev toimkond – näete nad on nii asja ette
valmistanud,  et  nende  vihmaste  päevade  järel,  mida
põllumeestele  muide  väga  vaja  oli,  katkestasid
vihmasaju tänaseks päevaks ja meid kõiki  rõõmustab
see kaunis päikesepaisteline soe ilm. 
  Toetan Arro ettepanekut järgmised kihelkonnapäevad
korraldada Kaiu vallas, Kuimetsas.

Rahvakultuur ei lahustu Euroopa
Liidus

 Rapla maavanem Kalle Talviste.
  Kihelkonnapäevade  korraldamine  meie  maakonnas
on muutunud juba traditsiooniks. Tänases päevas olles
on see väga oluline, rääkimata tulevikust. Kihelkond ei
ole  kunagi  olnud  administratiivne  struktuuriüksus,
pigem on ta   rahva kultuurilise kooskäimise läbi välja
kujunenud   kultuuripiirkond  oma  väljakujunenud
traditsioonide ja omanäolisusega. Kui me väärtustame
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oma mitmekesist rahvakultuuri, ei kao see kuhugi, ka
siis,  kui  ühineme  suureks  paljurahvuseliseks  liiduks.
Selle  otsustamine jõuab üha lähemale. 14. septembril
tahavad kindlasti  kõik oma sõna öelda meie tuleviku
kohta.
  Viis aastat tagasi laulis Siiri Sisask siin pargi all, tiigi
kaldal: „Mis maa see on siin soode ja rabade keskel...“
See ilus laul võiks olla Juuru  kihelkonna hümn. See
laul iseloomustab seda paikkonda selle kandi tüdruku
suust ja helist kõige täpsemalt.
      Eino Salmiste

            Mineviku käeulatus
olevikku tulevikule mõeldes

   Kihelkond  kui  Eesti vanaaegne territoriaalüksus on
säilinud   kirikute  haldusjaotuses  tänapäevalgi.  Aga
mitte ainult.Tarvitseb vaid meelde tuletada vanasõnu,
rahvalaule ja muud rahvapärimust, kui leiame taas oma
kihelkonna.  Oma  kihelkond  vaatab  vastu  naiste
seelikutriipudes  ja  vöökirjades.  Kõige  selle
meeleshoidmine  aitab  meis  säilida  identideeditundel,
mis argielus võib sageli suureks toeks olla. 
      Tänavu juba neljandad Juuru kihelkonnapäevad
olid nagu eelmisedki  kahes  keskmes ja nimetusedki
vastavad  -   kirikupäev  ja  külapäev.  Kirik  kui
kihelkonna süda on seotud kalmistupühaga ja püsivalt
paigas. Külapäevade koht vaheldub iga aasta. Mahtra
sõja  145.aastapäev  tänavu  langetas  valiku  Mahtra
külale.  Kihelkonnapäevadesse  on  Juurus  kuulunud
kalmistupühad  luteri  ja  õigeusu  surnuaial,  mis  on
olnud   nagu  alati  rahvarohke  põlvkondade  kokku-
saamine.     
      Need  kaks  päeva  ei  ole  pelgalt  mineviku
taaselustamine,  vaid   nagu  mineviku  käeulatus
olevikku tulevikule mõeldes, ütles avamisel toimkonna
esimees, Juuru Mihkli koguduse õpetaja Marko Tiitus.
    Aegade  seoses  ongi  mõte.   Seda  arutati   kahel
harival KONVERENTSIL.
    Külapäeva teema 
               “Mahtra sõjast Euroopa Liiduni”
 oli ka Kaiu mehe,  praeguse   põllumajandusministri
Tiit Tammsaare jututeema. Võitlus maa ja mulla eest
ei  ole  tänapäevalgi  lõpusirgele  jõudnud  -  nüüd  on
tekkinud uued väljakutsed, ütles ta, ja lisas, et kes veel
tänaseni  põllumajandusega  tegeleb, väärib  medalit.
Euroopa Liit on kutsunud esile probleeme, kuid samas
pole keegi põllumajandust prügikasti visanud. “Mul on
kõrvuti tulnud istuda kolleegiga Luxemburgist, mis on
ju  linnriik,  ja  ka  tema  räägib  põllumajanduse
arendamisest,”  ütles  Tammsaar.  Kõik  kokkulepped
Euroopas  ei ole läinud soovikohaselt, aga ühe lahingu
kaotus ei ole veel sõja kaotus, oli minister optimistlik.

     Tähtpäev  145  aastat  oli  põhiline  külapäeva
ettekannete  sisu.  Mahtra  muuseumi  teadur  Rait
Talvoja   rääkis Mahtra sõja ühest reaalsest tegelasest
–  kirjaoskajast  mehest  Ants  Tertsiusest.  Muuseumi
direktor Tiia Schmitte meenutas Mahtra sõja ausamba
saamislugu  70  aastat  tagasi,  põimides  sekka  samba
kavandi  autori  ja  püstitamise  organisaatori  Johannes
Tuti kirjalikke mälestusi. Mingil ajal tahetud sammast
Töölise  ja  Kolhoositari  vastu  välja  vahetada,  aga  ei
olnud  silda,  millest  seda  üle  tuua.  Nii  on
mälestusmärk,  mille  avamisel  pidas  kõne  romaani
“Mahtra sõda” autor Eduard Vilde, mille juurde ikka ja
jälle  tullakse,  püsima  jäänud.  Mineviku  radadele
pöördudes kriipsutas ajaloolane  Küllo Arjakas  alla,
et talupoegade rängale karistamisele vaatamata muutus
ometi midagi, võimalik, et Mahtra sõda 1858 mõjutas
orjuse  kaotamist  Venemaal  1861.  1860ndate  algul
minnakse  üle  raharendile,  kasvavad  ärkamisaegsed
juhid.  Järgmise  sajandi  algul   lubati  taluinimestel
ühineda  kogukondadeks.  Samal  aastal,  kui  Mahtra
mehi  ränkraskelt  karistati,  eksponeeriti  Itaalias
kunstinäitusel  eestlasest  kunstniku Johan Köleri  töid.
“See näitas, kuhu vaba mees võib jõuda -  ka siis, kui
maa veel pole vaba.” Vaid 50 aastat sõjast hiljem olid
meil  niisugused  heliloojad  nagu  Mart  Saar,  Rudolf
Tobias.
     Kirjastaja ja Mahtra muuseumi nõukogu liige Sirje
Endre iseloomustas  praegust  aega,  kus  võim  suhtub
leigelt  või  külmalt  kultuurisse  ja  vaimsetesse
väärtustesse,  ja kutsus mõtlema, kas meil on Mahtrat
kui sümbolit vaja. 
    Mahtra  mehed  ei  nõudnud  muud  kui  seaduse
täitmist  ja  jäid  endale  kindlaks  –  kas  meie  oleme
kehvemad,  küsis  oma  ettekandes  muusikaga  seotud
avaliku  elu  tegelene  Valdo  Rumessen.  Juba  selle
kindlustunde pärast on meil vaja Mahtrat kui vabaduse
eest võitlemise sümbolit.    Küllo Arjakase arvamusel
on  Mahtra  sõda  selles  reas,  mis  algas  muistse
vabadusvõitlusega  ja  lõppes  laulva  revolutsiooniga,
mis on juba tänane päev.
 Ajalootudeng  Jüri  Metssalu pidas  ettekande
mõisaeelse  Mahtra  asukohast  ning  laskis  ringi  käia
sealtkandist  pärit  leidudel  .  Koos  temaga  sõideti
hoburakendil  vaatama  maastikul  märke,  kus  Mahtra
küla  kolis  koos  nimega  Oola  külasse.  See  oli
tundeküllane  ajaloohõnguline  retk  regilaulu  ja
loitsudega.
  

   Mahtra koolitusmaja
juures istuti Mihkel
Kaljumäe hobuveokile,
et sõita minevikumärke
avastada.
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       “Kirik, muusika, vaimsus”             
oli kirikupäeva konveretsi teema, kõnelejaiks oma ala
asjatundjad.
     EELK  Usuteaduse  Instituudi  kirikumuusika
õppejõud ja Kaarli koguduse organist  Marika Kahar
andis ülevaate organisti, koorijuhi, helilooja ja õppejõu
Hella  Tedderi  tegevusrohkest  elust.  Juuru  köstri  ja
kooliõpetaja  Gustav  Liimali  tütar  sündis  ja  sai
alghariduse  Juurus,  hiljem  Tallinnas  ja  tuli  pärast
konservatooriumi lõpetamist 1942 Juuru tagasi. Aasta
hiljem abiellus kohaliku vaimuliku Lembit  Tedderiga
ja pere kolis 1949 Tallinna. Mahtra sõja 90.aastapäeva
pidustustel  1948  juhatas  ta  ühendatud  koore.Hella
Tedder töötas Kaarli koguduses 40 aastat.
    Praegue  Juuru  koguduse  õpetaja  Marko Tiituse
sõnul  väärib  imetlust,  kuidas  nii  kitsastes  oludes  nii
palju  võib  ära  teha,  nagu  suutis  Hella  Teder.
Muuseumis  avati  kihelkonnapäevadel  tema elu  kohta
väljapanek, mille koostas Mirjam Tiitus.
    Orelite hooldaja ja tundja  Toomas Mäeväli on ka
Juuru  kiriku  orelit  uurinud.  Tema  soovitusel  on
eelistatum remontida  vana,  selle  asemel  et  uus  osta.
Kui see töö ette võtta,  siis võib kuluda pool miljonit
krooni, kuid pill väärib seda. 
    Viljandi  Kultuurikolledzhi  õppejõud  Tuuli  Jukk
rääkis muusika õppimise ja õpetamise võimalustest  ja
kuidas  seda  protsessi  loominguliselt  teostada.
Eestimaal  ja  mitmel  pool  välismaal  töötades  on  tal
enda rikkalik kogemustepagas. 
    Huvitava  ja  näitliku  muusikatunni  päevateemal
“Kirik,  muusika,  vaimsus”esitas  praegu  Lääne
praostkonnas  vikaarõpetajana  töötav  Michael
Heckmann (saksa  keelest  tõlkis  Mirjam  Tiitus).
Paljusid pille, dirigeerimist  ja teoloogiat  õppinud hea
lauluhäälega  mees  valdab  metoodikat,  kuidas  lahti
seletada  tekst ja noodid nii, et nende sõnum kuulajani
jõuab.
      Oleks  kasulik,  kui  kogudusel  oleksid  olemas
konverentsil esinenute ettekanded.
                    
                NÄITUSED
   Nagu öeldud, avati tütre pere ja sugulaste osavõtul
Mahtra muuseumis Hella Tedderi näitus, mille koostas
Mirjam  Tiitus  ja  mida  saab  pikemat  aega  vaadata.
Muuseumi  alumisel  korrusel  on  näitus  Mahtrast  ja
mahtralastest - Mahtra küla makett, samas ka taludes
kasutusel  olnud  asju.Teatavasti  pole  Mahtra  mõis
säilinud, küll on aga mõisa omanikest teavet.
    Mahtra Rahvakoolis oli väljas päevakohane  “Ühe
samba lugu” . Pildid ja tekstid jutustasid Mahtra sõja
mälestusmärgist,  mille  kiviraidur  Karl  Paabut  oli
raiunud sõnad “Siin võitles Eesti Talupoeg Tõe Õiguse
ja Vabaduse eest”.
   Kirikupäeval  olid  kirikuaias  vaadata  ka  laste

joonistused.
Lastel oli meisterdamist  Milvi Pareki ja Terje Luige
talus,  kirikuaias  hoolitses  mitmekesise  tegevuse  eest
Tiivi Lepik. Ja perenaised nii Juurus kui ka Mahtras
ning Eeru kõrtsis oskasid suupärast  kenasti pakkuda.

                   MUUSIKA
    Rahvapillimängija ja õpetaja  Margit Kuhi ja  Juss
Heinsalu musitseerimine sobis igasse päeva ja kohta -
kalmistule,  muuseumi,  kirikuaeda.  Juuru  laste
pillimäng kirikuaias leidis samuti sooja vastuvõtu.
    Nii  suurejoonelist  kontserdiprogrammi  pole  aga
Juuru  kihelkonnapäevadel  varem  olnud.   Öö  ja
küünlavalgus,  uued  ja  vanad  kooskõlad:  Eve
Neumann sopransaksofonil  ja  Eha  Sõelsepp  alt-  ja
bariton  saksofonil  ning  Ene  Nael klavessiinil.
Üllatavalt  pehme,   ja  mõtisklema kutsuv.  Selline  oli
esimene kontsert. 
    Järgmine  õhtu  oli  ülimalt  tipptase: Vardo
Rumessen Muusikaakadeemiast  kohale  toimetatud
kontsert-klaveril Bachi, Ellerit, Tubinat, Rahmaninovi,
Copini  kuulajatele  vahendamas.  Ikka  ja  veel  taheti
lisapalu, kuulajad ei raatsinud interpreeti klaveri tagant
ära lasta.
       Kolmandal,  kihelkonnapäevade  lõpukontserdil
laulsid rootsi kontratenorid Mikael Bellini ja Lennart
Löwgren  barokkansambli  Corelli  Consort  saatel.
Henri Purcelli (1659 -!695) ajastu pillid paitasid kõrva,
kontratenorid  kui  meile  vähetuntud  ja  vähekuuldud,
samas  omapärane  hääl  oli  paljudele  meeldiv  üllatus.
Pärast  kuninganna Mary säravaid sünnipäevi ja kurba
saatust  kajastanud  muusikat  ei  julgenud  kuulajad
esialgu aplausiga tänadagi. Siis aga puhkes torm.
   
     Kihekonnapäevade lõpetamisel said tänuosaliseks
vaevanägijad. Osavõtjatel oli üritusi valida palju, igale
poole ei jõudnudki. Igaüks võis teha endale kingituse –
“Vardo  Rumessen   en  face”.  See  on  Urmas  Oti
intervjuu  heliloojaga,  kellelt  võis  samas  saada
autogrammi.                                               Tiiu Luht

 Ardo Rumesseni haarav esinemine Juuru kirikus.
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Korrakaitsjad on muutunud nähtavamaks
  Kihelkonnapäevadel   võisite  liikluse  korraldamisel
märgata  silmatorkavate  kirjetega  erivestides   mehi.
Nüüd  on  kohalikul  korrakaitsegrupil  oma  tunnus-
riietus.  Suurüritustel  on   varemgi  väljas  oldud,  kuid
nende  kohalolek  oli  silmatorkamatum.  Nüüd  kannab
grupp  korrakaitsekomisjoni  esimehe  Mait  Raidi
eestvedamisel tellitud veste. Nende õmblemiseks kulus
ligemale 2000 krooni, kuid  ettevõtmine on seda väärt. 

   Pildil näeme Tõnu Leinmetsa taluõel üles rivistatud
uhiuutes  vestides  korrakaitsegruppi.  Vasakult  Rein
Tommingas,  Tõnu  Leinmets,  Mait  Rait,  kes  hoiab
puuduva Konstantin Põldese vesti, Peeter Leinmets ja
Villu Susi.
 

Kuumad suved  sunnivad otsima
suplemisvõimalusi 

Ettevõtja Einar Tuberiku algatusel ja organiseerimisel
on  Juuru  vallas  üks  veeskäimise  koht  nüüd  juures.
Pilditegemise  ajal  olid  pinnasehunnikud  küll  veel
tasandamata, kuid see töö on nüüd tehtud ja seemegi
sisse  külvatud.  Omanik  on  oma  maadel  võsastunud
lodukoha  muutnud üldkasutatavaks supluspaigaks. 

Juuru vallavalitsus teatab
• Alates 1.septembrist k.a. lõpevad tähtajalised (5-a.)

töölepingud  lasteasutuste  juhatajatega  ja  seetõttu
toimus juunikuus Juuru lasteaia „Sinilill“ ja Järlepa
Lasteaia-Algkooli  juhataja  ametikohtadele
konkurss.  Konkursikomisjoni  koosolek  toimus
30.juunil.  Laekunud  oli  2  avaldust.  Komisjon
otsustas  pikendada  Järlepa  Lasteaed-Algkooli
juhataja Laine Oeselja töölepingut 5 aastaks.
Juuru  lasteaia  juhataja  leidmiseks  kuulutati  välja
uus konkurss. Praegu on laekunud üks avaldus.

• Välja  on  kuulutatud  konkurss  vallavalitsuse  hari-
dus-  ja  kultuurispetsialisti  ning  ehitusspetsialisti
ametikohale.  Haridus-  ja  kultuurispetsialisti
ametikohale  on  laekunud  6  avaldust,  ehitus-
spetsialistiks pole soovijaid olnud.

• Õpilasliinide vedaja avaliku konkursi võitis OÜ M-
Revar,  kelle  hinnapakkumine  oli  teisest  taotlejast
tunduvalt soodsam.  WesMet Rapla AS pakkumine
oli  sisult  segane  ja  hilinenud.  OÜ  M-Revariga
sõlmiti  avaliku  teenindamise  leping  õpilasliiniveo
korraldamiseks  5  aastaks.  Kilomeetrihinnaks
määrati 6.50 (koos käibemaksuga).

• Enampakkumise korras müüdi Kaeramaa taluhoone
Härgla külas. Ostjaks osutus Tallinna kodanik.

• Endine  veterinaarravila  hoone  müüdi  Juuru  valla
kodanikule.

• Müümata  jäi  vana  lasteaia  pool  maja,  kuna
hinnapakkumises  ei  ei  olnud  kasutusotstarvet
märgitud.  Vallavalitsus  soovis  eespool  nimetatud
majaosa müüa äripinnana.

• Vallavalitsus  kinnitas  oma määrusega  koolipiima-
toetuse  taotluse  ja  toetuse  kasutamise  aruannete
esitamise korra. Aruannete õigeaegse esitamise eest
on vastutajaks määratud kooli direktor.

Vallasekretär Liia Riisalu

KUTSE  LOODUSESSE PUHKAMA

OÜ KASEMÄGI kutsub puhkama loodusesse.
Käime metsas ja rabas, tutvume ka taimedega.

Külastame klaasikoda.
Sikka talu õues piknik ja huvitavad mängud.

Ujumine tehisjärves.
Telkimisvõimalus.

Info: 0580 42969, 038 48500 (8-10.00)
www.zone.ee/kasemagi

 Teadmiseks.
 Vallavolikogu istung toimub 27.augustil

kell 14.00 Juuru vallamajas.
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   Algab  uuesti  õppetöö  ka  E.Vilde  nim.  Juuru
Gümnaasiumis. Esimesel koolipäeval avatakse õppe-
aasta  kell  10.00   aktusega kooliõuel  (vihma korral
võimlas).  Pärast  klassijuhatajatundi  jätkuvad
KOOLIRAHU üritused Juuru kirikus. KOOLIRAHU
kuulutatakse  välja  kell  12.00  ja  seejärel  esineb
vanamuusika ansambel „Rondellus“.
Busside  liikumise  kohta  sellel  päeval  saab  infot  25.
augustist  kuni  28.  augustini  kooli  kantseleist  ja
vallamajast kella 9.00 – 14.00. Samuti pannakse teated
välja küladesse.

TEADE I klassi tulevate õpilaste vanematele:
E.Vilde  nim.  Juuru  Gümnaasiumi  juhtkond  ja
klassijuhataja  õpetaja  Anneli  Simkin ootavad teid
29.augustil kell 14.00. Väikene vestlusnõupidamine
on I klassi õpperuumis.

Mis on sellel aastal uut moodi?
1.Lõpetab tegevuse nn. tootsiklass (IN-klass).

Meie  kooli  nn.  tootsiklassi on  õpilasi  väga  vähe
järele  jäänud.  Üks  õpilane  lõpetas  üheksanda  klassi,
üks  üritab  jagu  saada  kaheksanda  klassi  materjalist
25.augustiks,  üks  õpilane  viiakse  üle  üheksandasse
klassi.  Ülejäänud  jäid   jälle  klassikursust  kordama.
Viimaste puhul jäi klass lõpetamata seetõttu, et nad ei
viitsitud  koolis   käia.  Pole  lootust,  et  nad
koolikohustust uuel õppeaastal paremini täidaksid. 17.-
19- aastased noored mehed peaksid oskama oma aega
hinnata.  Perele  ja  iseendalegi  kasulikum  on  oma
tegude  eest  vastutama õppida.  Ideaalvariandis  sobiks
nendele töölkäimine + õhtukool kõige paremini. Kuid
töö on kodus majapidamises abiksoleminegi. Õhtukool
Raplas  on  mõne  kilomeetri  kaugusel.  Pealegi  on
tegemist  ju  tavaliste  noormeestega,  kes  väga  hästi
teavad, kuidas normaalselt käituda ja olla.  Tootsiklass
on mõeldud käitumisraskustega teismelistele.

Praegu meie koolis keskastmes selliseid õpilasi, kes
sobiksid  tootsiklassi,  ei  ole  ja  seepärast  kevadine
õppenõukogu järgmiseks aastaks sellise klassi vajadust
ei tunnistanud, vaid otsustas lõpetada klassi tegevuse.
2. Endine V klass jagatakse kaheks VI klassiks.

Eelmisel õppeaastal tuli V klassi kokku 29 õpilast. 
Erinevatest koolidest tulnud õpilastel oli uue kooliga ja
väljakujunenud klassituumikuga väga raske kohaneda.
Õpilastel olid teadmised samuti väga erineva tasemega
ja  sellise  küllalt  suure  ja  rahutult  käituva  seltskonna
õpetamine  oli  probleemne.  Neli  õpilast  jäigi
klassikursust  kordama.  Kahjuks.   Meie  kooli  VI
klassist liitub klassiga kolm õpiraskustes õpilast. 

Kevadisel  õppenõukogul tegin koolijuhina ettepaneku
jagada seltskond kaheks ja uuel õppeaastal on meil 
kaks kuuendat klassi: 
6 -A, klassijuhataja 6 -B, klassijuhataja 
Elve Ruus Helle Kiviselg
* Triin Ahlberg * Aldar Ainomäe
* Reigo Kebja * Eiko Altmäe
* Kaidi Küla * Kati Illopmägi
* Kai Leola * Vaiko Järvela
* Lauri Luige * Ruudi Kullap
* Liis Oidsalu * Iris Piirmets
* Baile Orb * Gert Rõngelep
* Sten Prangel * Jüri Teder
* Janek Priimägi * Reimo Vaarpuu
* Triin Raudtamm * Andres Verk
* Vardo Reinvart
* Rage Riismann
* Laura-Lote Rosin
* Andry Tammiksalu
* Hanna-Liisa Tiitso
* Maarja-Liisa Tõntson
* Getter Vaidla
* Kätlin Kobli
Palun  lastevanematelt  vabandust,  et  ei  jõudnud
kevadel  teateid  laiali  saata.  Olen  nõus  jagama
informatsiooni  alates  21.  augustist  tööpäevadel  kell
9.00 kuni 14.00, kui ei tule ootamatult  töökohustuste
tõttu  mujal  olla.  Helistage  ette,  siis  on  kindel,  et
kohtume. 

1983.a.  käiku antud  kooli  juurdeehituse  aknad  ootavad
nüüd väljavahetamist.

3. Koolimaja III ja IV korrus saavad uued aknad.
Tänu  vallavalitsuse  ja  vallavanem  Tiit  Peedu
pingutustele  on  leitud  raha  koolimaja  kahe  korruse
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akende väljavahetamiseks. Uue osa III ja IV korrusel on
aknad  juba  õpilastele  eluohtlikud.  Nüüd  on  leping
allkirjastatud  ning  septembrikuus  läheb  akende
vahetamiseks.  Firma  SAMEREL  (PVC  aknad  uksed)
lubas  töö ära  teha  õppetööst  vabal  pärastlõunasel  ajal
klasside  kaupa.  Natuke  kindlasti  on  õppetöö  häiritud
septembris,  aga varem ei  jõua kuidagi ja  aknad peame
enne sügisesi tuuli-torme ette saama.
Aitäh  vallavalitsuse  rahvale  ja  Juuru  volikogu
liikmetele väga soosiva suhtumise eest kooli muredesse!
4. Veel remonttöödest koolimajas.
• I  klass  alustab  täiesti  remonditud  klassiruumis

õppetööd 1. 09. 2003.a. Remont käib, töö tegijaga
on sõlmitud töövõtuleping.

• Väikese  „iluravi“  saame  teha  algklasside
riietehoius. Riidehoiu tõstame ka uude kohta. Töö
saab tehtud omal jõul.

• V  klassi  koduklass  saab  põrandale  uue  värvi,
renoveeritakse  mööbel.  Saame  hakkama  oma
jõududega.

• Koolisööklas tõstetakse kevadel  lõhkenud torustik
põranda  alt  põranda  peale:  uuendatakse
(töövõtulepingu  alusel)  20  aastat  vana  torustik.
Kogu majas ei luba rahakott sellist tööd ette võtta.

• Keemiakabineti  remondime  oma  jõududega,
paigaldatakse uus sisustus.

• Katlamaja ümbruse korrastavad omad kütjad .
• Õpetajate toale annavad pisut värskema ilme omal

initsiatiivil kooli majandusmeeskonna töötajad. 
Kogu  tehtava  remondi  eest  vastutab  ja  juhib
majandusjuhataja  Valdis Tammik. Tahaksime väga
korrastada  ka tualetid  õpilastele  ja  õpetajatele,  kuid
see  töö  peab  jääma  ootama  uut  aastanumbrit.
Eelarvesse  WC-de  remondiks  planeeritud  summa
kulus ettenägematu torutööks  koolisööklas.
5. Ootame tööle uusi õpetajaid.
Kevadel  kuulutasime  konkursi  uute  õpetajate
saamiseks.  Tegelikult  ei  jää  ükski  tund  koolis
andmata,  aga  õpetajate  töökoormus  väheneks  ja
seeläbi  ka  õpetamise  kvaliteet  paraneks.  Ootame
kooli tööle matemaatika-füüsikaõpetajat,  eesti  keele-
ja kirjanduse õpetajat  gümnaasiumi astmesse, ajaloo-
ja  keskastme  inglise  keele  õpetajat.  Avalduse
esitamise  viimane  kuupäev  oli  15.  august,
dokumendivoor  on 18.08.03 kell 10.00.
6.  Koolihoonete  renoveerimis-projektee-
rimistööd  on  oma  järjega  jõudnud  peahoo-
nesse.  Internaadimaja  projekt  antakse  üle
juba sügisel.
Meie mõnus ja armas kool areneb ja muutub. Selleks
annavad  oma  panuse  õpetajad,  vallaametnikud,
volikogu  liikmed,  kooli  juhtkond  ja  kõik
majandusmeeskonna  inimesed.  Loodame,  et  nende
väikeste  vahendite   juures,  mis  meil  kasutada  on,

oleme  osanud  ära  teha  maksimaalselt  võimaliku.
Ootame,  et  õpilased  oma  suhtumisega  Juuru
Gümnaasiumisse  ja  oma  õppetöösse  toetavad  kõigi
eespool  loetletud  inimeste  tegemisi  kooli
õpikeskkonna parandamisel. Teha on palju, aga juba
kooli  jaoks  tehtu  lubab  loota,  et  mõne  aasta  pärast
õpivad  Juuru  Gümnaasiumi  õpilased  korras  ja
turvalises, samuti väga nägusas koolimajas.
Mul on tõesti hea tunne olla koolidirektor Juurus
ja  uuele  õppeaastale  lähen  vastu  rahuliku
südamega.
Parimate soovidega algavaks õppeaastaks
Sirje Laansoo,
E.Vilde nim. Juuru Gümnaasiumi direktor

Mahtra Talurahvamuuseumis
augustikuus

20.aug.  kell  19.00  Mahtra  muuseumi  õuel  Ardu
Näitemänguseltsi  etendus  R.Saluri  „Tulek“.
Lavastaja Enn Klooren.

21.aug.  Rukkilõikus  sirpidega.  Osaleda  soovijail
koguneda  Mahtra  küla  Männiku  talu  väravasse
kell 12.00. Sirbid võtta endal kaasa.

 23.  augustil   kell  19.00  Mahtra  muuseumi  õuel
pärtlipäeva simman ansambliga „Tuulelõõtsutajad“.

   Pääse 30 kr., pensionäridele 20 kr. ja lastele 15 kr.

Juhuosavõtt
tõi peavõidu

Juuli viimasel näda-
lavahetusel Jäneda ta-
lupäevadel
korraldatud
metsameeste  mitme-
võistlusel ületas  Rein
Tommingas
teadmiste  ja  osavuse
poolest    kõik  oma
vastased  ja  naases

koju peavõidu – elektrilise kettsaega, mille  poehinnaks
võib  pidada  poolteist  tuhat  krooni.  Õnnitleme  võidu
puhul! 
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VALLAVOLIKOGUS OTSUSTATI
4. juulil 2003

1.  Kasutada  laenu  E.Vilde  nim.  Juuru
Gümnaasiumi katla vahetamiseks.
Kooli kütab üks kivisöekatel, teine on rivist väljas.
Spetsialistide sõnul on katlad rivist väljas seetõttu,
et  neid  ei  ole  kunagi  katlakivist  puhastatud.
Suurenenud  on  kivisöekulu.  Mida  katlaga  teha  –
remont  või  asendamine  õlikatlaga?  Kivisöekatlal
tuleb  260  000 krooni  ja  õlikatlal  750  000 krooni
kulu  talve  kohta.  Täisautomaatse  õlikatla
paigaldamisel  ei  jää  ametisse  ühtegi  kütjat.  Kui
vana kivisöekatel remonditakse, tehakse sellele uus
pass  ja  antakse  kaheaastane  garantii,  aga
spetsialistid ütlevad, et tegelikult pole vaja kümme
aastat ligi  minna.
  Otsustati  siiski  kivisöekatelt  mitte  remontida  ja
juhinduda  AS-i  Termox  pakkumisest  õlikatla
kasuks.
 29.juulil olid kooli katlamajas ühisnõupidamisel
koos katla vahetamisega seoses olevad osapooled. 

  Rekonstrueerimisplaan  kutsub  esile  tehnilisi
muudatusi  ja  ka  sotsiaalseid  probleeme,   mis  kolme
kütjat  murelikuks  teeb.  Seda põhjusel,  et katlamaja I
järgu  rekonstrueerimine  näeb  ette  uue  500  kw
võimsusega  täisautomaatse   katla  paigaldamist.
Katlale lisandub uue korstna, küttekäigu   ja õlimahuti
ehitamine.  Soojatarbe  balanseerimiseks  jääb  esialgu
paika  üks  seni  töötanud  kivisöekatel.  Rekonstru-
eerimise  II  järk  näeb  ette  täielikule  automaatikale
üleminekut,  vanade  katelde  ja  vana  korstna
likvideerimist. 
Katla  vahetamiseks  tuli  pakkumisi   kümmekonnalt
ettevõttelt.  Vald  eelistas   esialgu  AS  Termox-i
pakkumist.
Üldehitusliku  osa  katla  ja  seadmete  paigaldamiseks
valmistab ette oma valla ettevõte  Jaanson ja KO.
Läbi tuleb viia soojatrassi  pesu ja survestamine. See
töö  eeldab  senises  soojasüsteemis  ventiilide  või
kraanide paigaldamist, et nende kaudu väljutada sete.
 Väljaspool  koosolekut  sai  küsitud  valla
majandusnõunikult  Tõnu Runnolt, miks katlavahetus
nii hilisele ajale on jäänud ja miks valiti kõige kallim
variant?
T. Runno: Mind arutelude juurde pole kutsutud. Juba
kevadeks oli mul välja valitud normaalse hinnaga, s.o.
130  000  krooni  maksev  kivisöekatel,  mille  katla
järelvalve spetsialistid heas seisus olevaks tunnistasid.
Katel  oleks  praegu  juba  üleval  olnud.  Minu
ettepanekut  ei  toetatud  ja  millegipärast  on  valitud
kõige  kulukam  soojatootmine.  Pealegi  lastakse  3
töötajat vabaks, suurendades niigi suurt töötute arvu. 
T.  Peedu:  Runno  pakutud  katelt  oli  riskantne  võtta.
Katlal  ei  antud  passi  ega  garantiid.  Katla

surveproovid  olid   tehtud   nõuetavast  madalama
survega.  Pealegi  kadusid  millegipärast  arutelu  eel
minu laualt katla dokumendid.
1.1. Kasutada laenu E. Vilde nim. Juuru Gümnaa-
siumihoone akende vahetuseks.
Majandus- ja Kommunikatsiooniministeerium eraldab
250 000 krooni, mida aga enne sügist kätte ei saa. Töid
tuleb alustada laenu arvelt. Kõigi akende vahetamiseks
kuluks 575 000 krooni.
29.juulil  toimus  koosolek  tellijate  ja  ehitajate  vahel.
Lepingu pakkujaks oli AS Deljuan Tallinnast.  Firmal
on  PVC  akende  valmistamisel  ja  paigaldamisel  ette
näidata  lähemalasuval  Kohila  Gümnaasium  ja
lasteaed „Männi“. 
1.2. Kasutada laenu Järlepa sissesõidutee ja Juuru
aleviku tänavate remondiks.
Hinnapakkumine OÜ-st Rapla Teed on  tehtud Järlepa
osas.  Vallavanem  Tiit  Peedut  volitati  läbi  rääkima
Järlepa sissesõidutee ja Juuru aleviku teede remondiks
laenu arvelt.
Nüüd  on  Rapla  Teed  kõne  all  oleva  teelõigu
korrastanud.  Löökaugud  on  bituumeniga  täidetud  ja
killustikuga  kaetud.  Tööde  maksumuseks  kulus  58,5
tuhat krooni.
2.Tühistada vallavolikogu 21. mai 2003 otsus nr. 41
(Juuru mõisahoone taotlemine munitsipaalomandisse)
Tiit  Peedu:  maikuus  tehtud  otsus  põhines
Muinsuskaitseameti  Raplamaa  vaneminspektori  Aili
Petersoni ettepanekul,  mida toetas  ka Edvard Saaron,
kes oli sel hetkel maavanema kohusetäitja.
Sirje  Endre:  taotlesime  antud  otsuse  peatamist,  kuna
see oli tehtud tagaselja, Tiia Schmittet teavitamata.
Tiia  Schmitte:  Minu  jaoks  oli  tõesti  üllatus,  et  seda
küsimust  arutati.  Mõis on muuseumi põhivara hulgas
ja sinna juurde kuulub ka maa. Muidugi on kahju, et
mõis  tühjalt  seisab  ja  laguneb.  On  olnud  aegu,  kui
mõis  oli  meie  laienemise  esimene  prioriteet,  seejärel
võeti  uus suund, et  maakonnamuuseum peaks asuma
hoopis Raplas, kuid kuna Rapla linn ei olnud nõus nn.
hollivuudi  ehitamist  toetama,  kuhu  muuseum  pidi
kolima,  siis  oli  selge,  et  jääme  siia.  Mõisa
kordategemine  läheks  maksma  umbes  20  miljonit
krooni,  lisaks  veel  tall  ja  tõllakuur.  Praegu  oleme
seisukohal, et teha juurdeehitus, kuid mõisast siiski nii
kergekäeliselt  loobuda  ei  tahaks.  Oleme  mõelnud
sihtasutuse  loomisele,  sest  sihtasutusel  on õigus  vara
käsutada.
3.Teha  vallavalitsusele  kohustuseks  järgmiseks
vallavolikogu  istungiks  dokumendid   korrektselt
ette valmistada ja esitada sinna juurde ka audiitori
ning juristi arvamus. 
Tamme  Teadus-  ja  Tehnopargi  väliskanalisatsiooni
rekonstrueerimiseks  ja  reovee  puhastusseadme
ehituseks Ettevõtluse Sihtasutuse toetuse taotlemine.
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Sirje  Endre:  kes  garanteerib,  et  kõik  toimub  plaani-
päraselt – et enne ei toimu mingeid rahade liigutamisi,
kui  OÜ Harviker  käest  on raha olemas ja vald oleks
lihtsalt OÜ Harviker selja taga nende enda rahadega?
Rain Tulp: volikogu otsuses on kirjas, et enne ei toimu
midagi,  kui  OÜ Harviker  on kandnud valla  deposiiti
500 000 krooni.
Vaike Tuisk: me ei tohi juriidiliselt niisugust garantiid
anda ,  probleeme on ka hoone omaniku suhtes.
Tiit Peedu: vald kedagi ei garanteeri, tegemist on valla
projektiga  ja  projektijuht  on  OÜ  Haviker  juhatuse
esimees Siiri Tamm.
Marko Tiitus: loogiline oleks,  et enne kui me midagi
hääletama asume, oleks olemas projekt.
 Rain Tulp:  anda siiski  põhimõtteline nõusolek,  kuid
klausliga, et tehakse põhjalik juriidiline analüüs.

EPKK Raplamaa Teabekeskuse info
Alvar Timmi 
Raplamaa Talupidajate Liidu direktor
1. Investeeringutoetustest 2004 aastal
   Teatavasti  on  kolm  aastat  kestnud  SAPARD-i
programmi  vahendid  otsakorral  ja  tuleks  pilk  heita
järgnevate  aastate  võimalustele.  Põllumajandus-
ministeeriumi andmetel on 2004.- 2006. aastate inves-
teeringutoetuste  summa  Riikliku  Arengukava  (RAK)
järgi 868,3 mlj krooni, sh 41,6 % e 362,2 mlj krooni
põllumajandustootjate investeeringutoetuseks.
RAK meede nr 10 (M10) asendab alates 2004. aastast
hästituntud  SAPARD-i  programmi  I  meetme.  Seda
meedet rahastatakse Euroopa Põllumajanduse Arendus
ja Tagatisfondi  (EAGGF) vahenditest  ning Eesti riigi
eelarvest.
  M10  rakendatakse  suhteliselt  sarnaselt  senise
SAPARD-i tingimustega. Toetatavad tegevused jäävad
samadeks,  lisanduvad  ühe  kinnistu  piires  tehtavad
maaparanduslikud  ja  infrastruktuuri  investeeringud
ning omatoodetud põllumajandussaaduste töötlemiseks
tehtavad  investeeringud.  Toetatakse  investeeringuga
seotud  ettevalmistustöid  kuni  12  %  ulatuses
investeeringust.
   Uudse momendina tulevad toetamisele ka kasutatud
masinad ja seadmed ning mitteeuropäritolu masinad ja
seadmed.  Samuti  toetatakse  põllumajandusloomade
esmaostu aretuse eesmärgil.
M10  toetuse  määr  on  kuni  50  %  investeeringust,
ebasoodsatel  aladel  (LFA - aladel)  kuni  60 % inves-
teeringust.  Alla  40 aastastele  taotlejatele  on toetused
kõrgemad  –  vastavalt  kuni  55  %  ja  kuni  65  %
investeeringu maksumusest.
   Analoogselt  asendavad  RAK-i  meetmed  teisi
SAPARD-i  programmi  meetmeid:  M11  asendab
SAPARD-i  II  meetme,  M12 asendab  SAPARD-i  III
meetme,  M13 asendab SAPARD-i  IV meetme,  M14

asendab  SAPARD-i  VI  meetme.  Lisaks  nendele
meetmetele rakendatakse uued meetmed:
M15-LEADER+  tüüpi  tegevus  e  pehme  abi
(informeerimine, koolitamine, jms), toetuse määr kuni
100 % tehtavatest kulutustest;
M16-  metsamajanduse  toetamise  meede,  taotlejateks
saavad olla FIE- metsaomanikud või nende ühendused
(ühistud):
M17- nõuande - ja teabeleviteenistuse toetamine, selle
meetme  kaudu  toetatakse  nõustamist,  koolitust,
teabelevi  ja  ka  talunike  asendustöötajate  teenuse
ostmist.
2. Maaelu Arengu Kava (MAK) meetmete tutvustus
MAK  meetmeid  tutvustavad  voldikud  on  saadetud
kõigile  PRIA  registris  olevatele  põllumajandus-
tootjatele  otsepostitusega.  Täpsemat  infot  nende
meetmete  kohta  saate  küsida  EPKK  Raplamaa
Teabekeskusest  Kuusiku tee 6  Raplas  või  telefonidel
94  342 või 94  380.
MAK meetmed on: ebasoodsate alade (LFA – alade) ja
keskkonnakaitseliste piirangutega alade toetus;
põllumajanduslik keskkonnatoetus;
põllumaade metsastamise toetus;
elatustalude kohanemise toetus;
sõnnikuhoidlate ehitamise toetus (kõige mahukam).
  Peale  selle  planeerib  Eesti  riik  MAK-i vahenditest
katta otsetoetuste lisamakseid 15 % ulatuses. Praeguste
arvestuste järgi kulub selleks ca´ 190 mlj krooni.
 RAK-i  meetmete  rakendamisel  on  nõutav
taotlejapoolne  kaasfinantseerimine,  siis  MAK-i meet-
metel kaasfinantseerimist ei nõuta.
3. Maaelu Edendamise Sihtasutuse (MES) info
    MES-i  uus  nõukogu  on  valitud  15-  liikmeline
(senise 11- liikme asemele). 
MES  -  laenutooted  jagunevad  otselaenudeks  ja
pankade kaudu antavateks laenudeks. 
   Pankade  kaudu  antavate  laenutoodete  osas  on
olukord  järgmine:  väikeste  ja  keskmiste  põlluma-
jandustootjate investeerimislaenu ressurss on läbi, küll
aga  on  laenuressurssi  veel  sõnnikuhoidlate  ehitamise
investeerimislaenule.
    MES -i otselaenude ressurssi  on piisavalt. Praegu
saab  taotleda  investeerimislaenu  maa  ostuks  ja  uue
laenutootena ühistulist otselaenu.
4. Brüsseli esindaja Aivar Niinemägi info
Pärast  EL-  ga  võimalikku  liitumist  jääb  piima  hind
piiridesse  3.50  -  3.80.  Ei  maksa  unistada  ega
planeerida  5-  kroonist  piimahinda,  sest  ühtse
põllumajanduspoliitika  (CAP)  reform  näeb  ette
lõssipulbri ja või interventsioonihindade alandamise. 
Eesti  riik  peab  kiiresti  otsustama,  kellele  hakatakse
maksma  tootmisest  lahtiseotavaid  põllupinnatoetusi  -
kas  põllumajandustootjatele  (maa  kasutajatele)  või
maaomanikele.
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Rain Tulp

Triatlon 
– võimas värk.

   9. augustil toimus Järlepas
järjekordne triatlon, seekord
juba kolmas.  Kui  eelnevatel
kordadel oli ilmataat korral-
dajaid  ilusa  ilmaga  õnnis-

tanud siis  nüüd olid hommikul enne starti  taevas
ähvardavad  pilved.  Aga  stardi  ajaks  oli  päike
ennast pilve tagant välja toonud, puhus ainult tugev
tuul. See aga triatleete ei kõigutanud, on nad kõik
karastatud  ja  võistlema  on  harjutud  igasugustes
tingimustes. 
  Järlepa  kolmandal  triatlonil  oli  kavas  kaks  starti.
Esimene oli lastedistants pikkusega 0,1 km ujumist+4
km  rattasõitu+1,2  km  jooksu.  Starti  oli  tulnud  20
väikest triatleeti. Tore oli see, et nende hulgas olid ka
kohalikud  poisid  Raido  Tšmir  ja  Silver  Laas  ning
tüdrukute  esindus  -  Inna  ja  Gerli  Tulp  -  oli  samuti
olemas. Ujumisest tuli esimesena 11-13 aastaste poiste
klassis võistlev Jürgen Jänese Kalevi ujumiskoolist ja
jäi  ette  kuni  lõpuni.  Võitjal  kulus  aega  0.16,59.
Teisena  ja  kolmandana  lõpetasid  õde  ja  vend  Terje
Trasberg  ja Taavi Trasberg Vinnist, ajad 0.17,27 ning
0.17,36.  Terjele  kuulus  esikoht  11-13  aastaste
tüdrukute  klassis  ja  Taavile  kuni  10  aastaste  poiste
klassis.  Kuni  10  aastaste  tüdrukute  esikoht  kuulus
Kerti Keskülale spordiklubist Raudmees ajaga 0.18,01.
P 11-13 teise koha sai Oliver Matt klubist 21 CC, aeg
0.17,52 ja kolmanda Denis Kolk Mäksast, aeg 0.19,12.
T  11-13  teise  koha  saavutas  Kadri  Kesküla
spordiklubist  Raudmees,  aeg  0.17,56  ja  kolmas  oli
rattadistantsil  raske  kukkumise läbi  teinud Inna Tulp
Juuru Spordiklubist ajaga 0.18,52. P kuni 10 teine koht
Risto Veltbach Tartust, aeg 0.19,19, kolmas Tõnis Rist
Tabasalu Triatloniklubist, aeg 0.22,09. T kuni 10 teine
Gerli  Tulp  Juuru  Spordiklubist,  aeg  0.18,40  ning
kolmas Liisa Lodi Tartust ajaga 0.20,59. 
  Lastedistants  lõppenud,  hakkasid  starti  kogunema
põhidistantsi  võistlejad.  Põhidistants  koosnes  0,6  km
ujumisest +17 km rattasõitu +4 km jooksu. Et jahedad
augustiööd  olid  Järlepa  järve  vee  temperaturi
langetanud  19  kraadi  peale  oli  lubatud  vette  minna
kalipsodega  (spetsiaalsed  triatloni  varustuse  hulka
kuuluvad  ujumisülikonnad).  Maksimum  vee-
temperatuur, mille puhul võib veel sellega  ujuda, on
21  kraadi.  Võimas  vaatepilt  oli,  kui  stardipaugu
kõlades  tormas  vette  28  triatleeti,  kellest  esimesena
väljus  veest  Tõnu  Reinsalu  Palamuse  spordiklubist.
Tema oli kohal  ka eelmine aasta ja oli  ka siis  parim
ujuja. Teise ja  kolmandana tulid veest Siim Vollmer ja

Kirill  Kotšegarov,  mõlemad klubist  21 CC.  Rattasõit
tegi korrektuure võistlejate ridades ja jooksudistantsile
läks  esimesena  rattaga  alati  head  minekut  näidanud
Andres Kübar Tartu klubist Kayaba-Yema, teisena ja
kolmandana  rattadistantsil  kohad  vahetanud  Kirill  ja
Siim.  Neljandana  läks  esimesi  püüdma  alles  15-
aastane  aga  juba  mitu  aastat  triatlonis  häid  tulemusi
näidanud  Ayrton  Grossmann  samuti  klubist  21  CC.
Jooksurajal pani seekord oma paremuse maksma P 14
-17 klassis võistlev Kirill Kotšegarov ja lõpetas ajaga
0.51,32. Kuue sekundiga jäi maha pea kogu distantsi
juhtinud  MV  klassi  võistleja  Andres  Kübar,  aeg
0.51,38 ja kolmandana lõpetas P 14 –17 klassis  teise
koha  saavutanud  Ayrton  Grossmann,  ajaga  0.52,58.
Selles  klassis kolmas koht  kuulus esimese juuruka ja
raplamaalasena  üldjärjestuses  üheksandana  lõpetanud
Indrek Tulbile   Juuru Spordiklubist ajaga 0.55,17.

Juuru parim meesvõistleja Indrek Tulp.
    Meeste eliitklassi esimene oli üldjärjestuses neljas
olnud Siim Vollmer, aeg 0.53,26, teine oli Rait Pallo
Hansa  Spordiklubist,  aeg  0.54,01,  tema  on  osalenud
kõigil kolmel triatlonil ja esimesel oli võitja.  Kolmas
oli meestest Martin Siimer, aeg 0.54,06. Esimese naise
lõpetaja au kuulus NE klassis võistlevale Marju Püvile
Tartust  ajaga  1.00,13,  teine  oli  selles  klassis  Olve
Palumägi samuti  Tartust,  ajaga1.04,16 ja kolmas Eili
Paap  Tallinnast  ajaga  1.11,01.  T 14 – 17  klassis  oli
esimene Kristel Kesküla, aeg 1.04,14,  teine oli Kairi
Kesküla  ajaga  1.04,47.  Mõlemad  on  spordiklubist
Raudmees  ja  osalenud  ka  eelmistel  triatlonidel.
Kolmas  koht  kuulus  Terje  Trasbergile,  aeg  1.08,17.
Tema oli juba eelnevalt läbi teinud lastedistantsi aga ei
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olnud sellest veel sugugi väsinud ja otsustas osa võtta
ka  põhidistantsist.   MV  klassis  oli  teine  Sulev
Veerberg Saue Spordiklubist ajaga 1.02,38. NV klassis
oli ainuke võistleja Kaja Haljaste Tartust, aeg 1.14,28.
Loomulikult kuulus talle ka esikoht. Juuru valla ainuke
naisosavõtja  oli  Virge  Tiik.  Tema on  osa  võtnud ka
kahest  eelmisest  triatlonist,  seekord  lõpetas  küll
viimasena,  aga  koht  ei  olnudki  eesmärk  omaette.
Tähtis  oli,  et  raske  distants  on  läbitud  ja  õnnelikult
finišisse jõutud.
  Elu  esimese  triatloni  läbi  teinud  Andrus  Ründal
Raplast  ütles,  et  ega  see  triatlon  nii  väga  raske  ala
olegi.  Kartis  ta  kõige  rohkem  ujumist  aga  tuli  veest
poole  kiiremini,  kui  ta  ise  arvas  võimeline  olevat.
Kokkuvõtteks kommentaar: triatlon – võimas värk.     
  Järlepa  kolmandast  triatlonist  on  selleks  korraks
saanud ajalugu. Kohtume triatloni huvilistega kindlasti
järgmisel  aastal.   Juuru  Spordiklubi  tänab  triatloni
korraldamisel osutatud abi ja toetuse eest: E-Plast, IF
Eesti  Kindlustus,  ERGO  Kindlustus,  Livissport,
Autoapteek,  OÜ  Harviker,  Consport,  Valtu
Spordimaja,  Jaanson  ja  Ko,  AS  Järlepa  Mõis,  Juuru
Vallavalitsus,  Eesti  Kultuurkapitali  raplamaa
ekspertgrupp,  Rapla  Omavalitsusliidu  Arengufond,
Siral  OÜ,  Nädaline  OÜ.  Järlepa  triatloni
finišiprotokollid  on  üleval  Eesti  Triatloniliidu
koduleheküljel ja veel www.terviseleht.ee. 

Hõredal pakuti sportlikku elamust
  Orguse ja Helda külade piirimail,  endistel Andrese

talu  maadel  mürasid  mehed  ja  masinad.  Rahvast  oli
kogunenud  sadade  viisi,  et  jälgida  Eesti  meistri-
võistluste rallisprindi VII etapi sõite. Kohalikud mehed
olid  2,3  kilomeetrilise  trassi  korralikult  ette
valmistanud.  Trass   kulges   Sarapiku  teelt  Helda
külasse,  läbides    endise  rohujahuveski  juures  asuva
vana  siloaugu,   tehes  Helda  allikate  juures  järsu
vasakpöörde lautade poole, siis  jälle vasakule, sirgele
karjamaateele,   kus  juba  enam  kui  sajakilomeetrilise
tunnikiirusega   trampliinile  põrutati  ja  sellelt   pealt-
vaatajatele  närvekõditavaid   hüppeid   demonstreeriti.
Edasi tuli läbida  kurviline  karjäärilõik . 
   Noorte  klassis  võistles   neli  ekipaaži.  Noortel

pilootidel  polnud  õigust  veel  iseseisvalt  sõita,  kõrval
pidi istuma kogenud võidusõitja. Võistlusautol, Rainer
Ausi  kõrval,  istus  endine  rallimees  Vello  Õunpuu.
Kaspar  Koitla  autol  ilutses  kohaliku   sponsori,  Atla
Mõisakeraamika    reklaam. 
   Kokku võistles 2 WD arvestusklassis 9 võistlejat, 4

WD klassis  5  ja  veoautode  GAZ-51 ja  -52 klassis  7
võistlejat. Toimus 3 võitlussõitu. 
  Võistlusareenile jäi maha hulk tallatud lehmakooke,

sasitud elektrikarjust ja räsitud pinnast.  Enamus   olid  

Number 13 Marko Leele seekord õnne ei toonud.
Masinarikke  tõttu tuli võistlus katkestada.

Võistlusi  käis  jälgimas  põllumajandusminister  Tiit
Tammsaar,  kes  tosinajagu  aastaid  tagasi  ise  viimati
ralliauto  rooli  keeras.

aga rahul ja arvati ,  et sellist  üritust tuleks  korrata ja
taotleda üks rallisprindi etapp ka edaspidi  Hõredale .
Võistl. tulemused on avaldatud internetis. 
 Eino Salmiste

Valmis Juuru valla ühisveevärgi ja
-kanalisatsiooni arendamise kava.

AS ENTEC-i poolt koostatud mahukas projekt
on  tutvumiseks  ja  ettepanekute  tegemiseks
kättesaadav  vallamajas.  Arendamise  kava
sisaldab  huvipakkuvat  ülevaadet  elanike
paiknemisest  valla  territooriumil,  veetarbest,
veevarustusest  ja   kanaliseerimisest.  Põhjavee
kaitse  eesmärgil  on  lõpparuandes  ära toodud
reovete  kogumisalade  määramine.  Arenduse
kava maksumuseks kujunes 64 900 krooni. 
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PROJEKT  PAREM ARGIPÄEV
PERETÖÖGA

    Rapla  Lastekaitse  Liidu  ühing   osales
kooostöös  Soome  väikepereühendusega
(Pienperheyhdistys  ry)  ühisprojektis  Parem
Argipäev  Peretööga  2001  -  2003.  Soome
Väikeperede   Ühendus  on  loodud  1968.  aastal
ning  selle  teenistuses  on  praegu  20  töötajat.
Pienperheyhdistys  tegeleb parandava ja taastava
vabatahtliku  pere-  ja  ennetava  lastekaitsetööga,
korraldab  koolitusi  ja  konsultatsioone,  viib  läbi
laagreid ja erinevaid teraapiaid.
   Rapla Lastekaitse Liidu ühingu eestvedaja ja
projektijuht  Sirje Vaher tegi ettepaneku Juuru ja
Kehtna  sotsiaal-  ja  lastekaitsespetsialistil  võtta
osa  kahe  aastasest  ühisprojektist.  Tutvudes
projekti programmiga ja põhimõtetega olime nõus
kaasa  lööma,  sest  see  andis  meile  võimaluse
uusi kogemusi saada ning oma piirkonna perega
praktilist ennetavat peretööd teha. Pere valikul oli
tingimuseks  üksikvanemaga  pere,  kes  on
huvitatud koostööst ning valmis õppelaagriteks. 
  Minu  valik  langes  perekond  Keslerile  ning
tunnen rõõmu, et seda tegin. Pereema Valentina
ja  tütar  Kadri  olid  alati  aktiivsed  osalejad  nii
laagrites,  kui  ka  perepäevadel.  Kahe  projekti-
aasta jooksul toimus meil palju huvitavaid üritusi
ja  koolitusi.  Suvelaagris  Toorakul  osalesid  ka
Soome pered.  Korraldasime ühiseid  lõkkeõhtuid
ja  perepäevi.  Talvel  külastasime  Helsingit   ja
osalesime  jõulupeol.  Sellel  suvel  viibisime
Soomes Villingi saarel perelaagris. 
   Perelaagrite eesmärgiks oli perede ühistegevus
läbi mängude ja argitoimetuste. Pered said koos
puhata ja tunda rõõmu lähedastest.  Laagris olid
päevad tihedalt sisustatud ning sõbralik seltskond
sulas ühtseks pereks. 

  Lapsed  on  vahetud  suhtlejad  ning  inglise  ja
soome keele  praktika  tuli  meile  kõigile  kasuks.
Kehtna lastekaitsetöötaja  Sirje  Praksiga  planee-
rime ka edaspidi  koostööd teha, ning saadud
kogemusi kasutada.
Marina Runno, sotsiaal- ja lastekaitsespetsialist

Kui teil on võimalus abistamise eesmärgil
müüa küttepuid tavahinnast veidi odava-
malt, palun võtke ühendust Juuru valla

sotsiaalspetsialistiga telefon 44-409

Õnnitleme!
Sündis uus vallakodanik

Jürgen Treinberg
12.06.2003

Getrin Kirbus
13.07.2003

Õnnitleme vanemaid!

Sünnipäevalaps, oled virk ja kraps!
89  Malvina Lohk 16.08.1914  Juuru
80  Ida-Pauline Murel 18.08.1923  Härgla
      Ülo Luhaorg 09.09.1923  Orguse
      Udo Jalukse 12.09.1923  Lõiuse
      Aino Talving 14.09.1923  Juuru 
79  Ellen Maide 03.09.1924  Hõreda
      Valter Kalda 14.09.1924  Atla
78  Helju Jõeste 10.09.1925  Juuru 
      Klavdija Evardson 14.04.1925 Juuru 
77  Alta Jalukse 15.09.1926  Lõiuse 
76  Valter Kopli 09.09.1927  Vankse 
75  Avo Kadarik 16.09.1928  Juuru 
74  Aino Kalda 10.09.1929  Atla
     Arved Reinaus 16.09.1929  Hõreda 
73  Zinaida Belozerova 03.09.1930  Järlepa 
71  Selma Merisaar 12.09.1932  Järlepa 
      Luule Telve 13.09.1932  Lõiuse

Jäädavalt lahkunud.
Antonina Piip

25.10.1914 -10.07.2003
Avaldame kaastunnet omastele.
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Infolehe tellija Juuru Vallavalitsus, tel. 048 44163, trükiarv 
600, e-post juuru@juuru.ee, toimetaja Eino Salmiste

tel. 048 44255, e-post salmiste@hot.ee


